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Örmények találkozása

A Budapest Terézvárosi Napok alkalmával ez év október 16-án a kerület örmény kisebbségi
önkormányzata  több  helyszínen  is  képviseltette  magát.  A  Liszt  Ferenc-téren  felállított
emelvényen  -  röviddel  a  déli  harangszó  után  -  a  budaörsi  VIVALDI  Művészeti  Iskola
fúvószenekara  Kaszás Sándor vezényletével klasszikus és szórakoztató zenei műsort adott
elő, melynek keretében elhangzott Hacsaturján II. balett-szvitje is a Spartakusz-ból.
Röviddel  később,  13.00  órai  kezdettel  a  Városvédő  Egylet  Podmaniczky  termében
megnyitották azt a gazdag örmény történelmi kiállítást,  amelynek avató műsora majdnem
kerek két órán át tartott.
Számtalan ének-, hegedű-szám, tánc közepette előbb dr. Issekutz Sarolta mutatta be az utóbbi
idők  leggazdagabb  örmény  kiállítását.  Ő,  aki  ezen  kiállítások  kezdeményezője  volt,  a
megszokott magas szinten vezetett végig a majdnem három tucat képtáblán, külön figyelmet
szentelve 1848-as részvételünkre.
Következett  Zárug  Orsolya elnök  meghívottja,  Jivan  R.  Tabibian úr,  Örményország
nagykövetének  beszéde,  mely  számunkra,  a  jelenlevők  számára,  jelzésértékű  volt:  az
egymásra  figyelés  okvetlen  része  kisebbségi  létünknek,  egyetlen  életjel,  rendezvény,  sem
múlhat el agyonhallgatottan, letagadtan.
"Mindaz, amit itt kiállítva látok - mondotta - a legszemélyesebb emlékeimet juttatja eszembe:
a  jeruzsálemi  örmény negyed,  a  szörnyű örmény genocídium,  ahol  családom nagy részét
elvesztettem, San-Lazzaro szigete, ahol a mechitaristáknál végeztem tanulmányaimat, Bécs -
legutóbbi állomásom, ahol a másik mechitarista rendház van."
Közben  ő  is  messze  került  Örményországtól,  az  együvé  tartozás  azonnali  élményével
ajándékozott meg, hisz első perctől jóakaratú figyelemmel követte az egész műsort, Zárug
Orsolya angol fordítása segítségével.
A rendezvény  következő,  immár  türelmetlenül  várt  pontja  az  örmény  ételek  bemutatója,
melyet  dr.  Keszy-Harmath  Péterné budaörsi  örmény  kisebbségi  képviselő  asszonynak
köszönhettünk, gyors sikert aratott.
Végül  a  terézvárosiak  meghívták  a  jelenlévő  örmény  képviselőket  arra  a  megbeszélésre,
amelyen a nagykövet úr megismerte a képviselőket, érdeklődéssel meghallgatta kisebbségi
életünk  beszámolóit,  majd  többünknek  válaszolt  a  feltett  kérdésekre.  Számunkra
megnyugtató  élmény  volt  hallani  tőle,  nem  magánszemélyként,  hanem  Örményország
nevében - miként Ő maga figyelmeztetett - , azokat az elveket, amelyeket mi is vallottunk
mindig, és amelyek jogos voltáról kezdettől fogva meg voltunk győződve. A megerősítés,
melyet  kaptunk,  a  közös,  hasonló  gondolkodásból  ered.  Mintha  Erzsébetváros  és
Szamosújvár bölcseit láttam volna, miként századokkal korábban egyezkednek "sine ira et
studio", közös érdekükben, soha egymás ellen.
A  nagykövet  pontosan  látja,  tudja  a  különbséget  a  más-más  időben  létrejött  örmény
diaszpórák  között:  az  új,  friss  kétségbeesetten  ragaszkodik,  megőrizni  szeretné  vallását,
nyelvét. A régi - keresve őseit, újra és újra a felfedezés örömét éli meg. Az örmény identitás
saját,  személyes  ügy,  senkinek  sincs  joga  mások,  általuk  vallott  örménységét
megkérdőjelezni. Az identitás kisebbségi lényege éppen az, hogy sokfajta és ez elfogadott elv
az őshazában, a diaszpórák esetében. Annyira tisztázott kérdés, hogy már semmit nem kíván
fűzni  mindahhoz,  ami  nálunk  történik  ez  ügyben.  Örményország  mindenki  örménységét
elfogadja, aki ezt kinyilvánítja. A másik igen fontos kérdés a regisztrálás volt, melyben az
örmény állam álláspontja egyértelmű: tekintettel az örmény nép által elszenvedett népirtásra,
és  a  század  derekán  Európában  történt  sajnálatos  eseményekre,  elutasít  bármilyen



regisztrálást,  függetlenül  attól,  milyen  garanciákat  csillogtatnának  meg  az  összeírást
kezdeményezők. Hazánk, Magyarország kisebbségi törvényeit kiválónak tartja, szerinte ritka
az ennyire előnyös kisebbség-kezelés.  Máshol nagy dolog, ha csak megtűrik a kisebbségi
identitás kinyilatkozását, nemhogy anyagilag is támogassák azonosságuk megőrzését.

Sűrű  tennivalói  ellenére,  a  nagykövet  jóakaratúan  elfogadta  meghívásunkat  egy  tágabb
körben való megbeszélés érdekében. Reméljük, erre mielőbb sor kerül, hisz szeretnénk, ha
minél  többen  hallhatnánk  válaszait  további  kérdéseinkre,  ugyanakkor  ő  maga  is  újabb
bizonyosságát kapná közösségünknek és ennek érdekében kifejtett munkánknak.
Szeretettel fogadtuk Jivan R. Tabibian nagykövet urat és ugyanilyen szeretettel várjuk újra
jövetelét  körünkben,  a  magyar-örmény  közösségben,  ahol  reményünk  és  benyomásunk
szerint otthon érezte magát.
Köszönjük megtisztelő látogatását !

Fancsali G. János
******

Híradó
Örmény  katolikus  búcsú  Gyergyóban (októberi  számunkból  helyhiány  miatt  kimaradt
ismertetés)
Mária születésnapját ünnepelte Gyergyószentmiklós maroknyi örmény katolikusa vasárnap. A
gyönyörű barokk templomban ez alkalommal több római katolikus is részt vett a Páll Sándor
nyugalmazott plébános által bemutatott szentmisén, akinek elmélkedése a szeretet, az anya és
Megváltónk édesanyjának magasztalásában csúcsosodott ki. Mária ünnepe jelentős történelmi
esemény  a  gyergyószentmiklósi  örmény  származásúak  számára,  hiszen  gyökéreresztésük
legfontosabb  jelképe  templomunk  marad,  melyet  letelepedésük  után  alig  több  mint  90
esztendővel építettek, s 265 esztendővel ezelőtt ajánlottak Mária oltalmába. Fogyatkoznak a
piros köpönyegesek, gyérülnek az örmény származásúak sorai is.  (Nem véletlenül kezelte
idén  jelentős  eseményként  az  Oltáregylet  többévi  megszakítás  után  a  négy  elsőáldozó
felkészítését.) A búcsú a templomkertben tartott, hagyományos körmenettel zárult.

Bajna György
----

Előző  számunkban  tévesen  írtuk,  hogy  a  Téka  Alapítvány október  5-én  tartott
megemlékezést: az esemény természetesen 6-án volt - az érintettek elnézését kérjük.

----
Folyó  év  október  21.-én,  Kolozsváron  a  magyar  színház  előcsarnokában megnyílt
Karácsony Ernő kiállítása. Bevezetőt mondott  Szép Gyula és Kiss Ferenc. Közreműködött
Bartha Enikő színművésznő és  Sebesi Karen Attila, az RMDSz művelődési és egyházügyi
ügyvezető alelnöke.

----
A Szilágyságban számos  örménymagyar  család  él,  és  tagjai  tevőlegesen részt  vesznek a
közösségi életben. Baráti Társaságunknak az "Armenia"-nak eddig is nagyon jó kapcsolatai
voltak  a  Szilágysággal.  Nagy  örömmel  vettünk  részt  a  feledhetetlen  Báthori  napokon,
valamint a Barátság Házának avatásán Nagypetriben, mint ahogy szilágysági testvéreink is
eljöttek  Kolozsvárra,  Szamosújvárra  rendezvényeinkre.  Lelkes,  példamutató  közösség  él,
munkálkodik  Erdélynek  ezen  a  részén,  érdemes  egy  kicsit  megismerni  őket,  és  velük
örvendezni, velük gondolkodni, velük munkálkodni. Mindannyiunkért tesszük, amit kell.

B. Kovács Júlia
******

"Az emberek agyára áraszd el bölcsességed, 
értsék meg valahára, mi végből van az élet!"


